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حضرت آیت الله جوادی آملی در دیدار اعضای همایش 
بزرگداشت آیت الله نجفی اصفهانی اظهار داشتند: انبیا)ع( در 
س��ه عنصر محوري معلومات، روش علمی، آثار و پیآمدهای 
علم��ی از دیگران ممتاز بودن��د. ریاضات مرحوم آیت الله آقا 

نجفي اصفهاني، او را جزء وارثان انبیا قرار داده است.
به گزارش خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی اسراء ، معظم له  
در دی��دار اعضای برگزار کننده بزرگداش��ت مرحوم آیت الله 
آقا نجف��ي اصفهاني با وی، آیت الله نجف��ی اصفهانی را از 

شخصیت هاي کم نظیر در بین عالمان دین عنوان کردند.
ایشان ابرازداشتند: اصل کلی آن است که "العلماء ورثه 
الأنبیاء" یعنی عالمان، وارثان راس��تین انبیا هس��تند؛ یعنی 
عالمان هم معنا کردند و هم عمل کردند و هم دیگران را به 

این معنا و عمل، هدایت کردند.
معظم له افزودند: کسی که کتاب هایي که از انبیا و اولیا 
رس��یده اس��ت را مي خواند، مي فهمد و درس مي گوید وارث 
پیامبر نیس��ت، خواه فقه باشد، خواه فلسفه باشد و یا عرفان. 
اوّلی��ن و عنصري تری��ن معناي وراثت انبی��ا تحقیق معناي 

ارث بري است.
حضرت آیت الله جوادی آملی ابرازداشتند: در ارث مادي، 
تا مورث نمیرد چیزي به وارث نمي رسد؛ اما در ارث علمي و 

بيانات حضرت آيت الله
 جوادي آملي 
در ديدار اعضاي 
همايش مرجع
 بيداري اسلامي

 انبيا)ع( در سه عنصر محوري معلومات، روش علمی، آثار و 
پيآمدهای علمی از ديگران ممتاز بودند. رياضات مرحوم آيت 
الله آقا نجفي اصفهاني، او را جزء وارثان انبيا قرار داده است.
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معنوي انبیا ، تا وارث نمیرد چیزي به او نمي دهند. بنابراین، 
خیلي از علما ، علماي دین اند، اهل س��عادت  وبهشت اند ولي 

وارث انبیا نیستند.
ایش��ان افزودند: تنها آن گروه��ي از عالمان وارث انبیا 
هس��تند که بمیرند به "موتوا قبل أن تموتوا" برسند، با موت 

ارادي بمیرند تا از مورّثانشان ارث ببرند.
ای��ن مرجع تقلید ادامه دادند: مرحوم آیت الله آقا ش��یخ 
محمدتقي نجفي اصفهاني از زمره این عالمان بود که با موت 

ارادي درگذشت و وارث سهمي از علوم انبیا شد.
ایش��ان با طرح این س��ؤال که راه مرگ ارادي چیست؟ 
و چگونه انس��ان مي میرد تا وارث علوم انبیا بش��ود؟ افزودند 
: انبیا)ع( در س��ه عنصر محوري ممتاز بودند ، هم معلومات 
آنها با معلومات دیگران فرق داش��ت ، هم روش علمي آنها 
با روش علمي عالمِان دیگر فرق داش��ت و هم آثار و برکات 
علم��ي آنها با آثار و پیامدهاي علمي دیگران فرق داش��ت و 

دارد.
مفس��ر بزرگ ق��رآن کریم افزودن��د : مهمترین بخش 
معلومات انبیا)ع( مساله توحید و اسماي حسناي الهي، وحي 
و نبوّت، فرش��تگان، برزخ و معاد ، بهشت و جهنم، صراط و 
میزان و مواقف قیامت و آشنایي به پنجاه هزار سال که براي 
برخي ها به اندازة یك نماز واجب اس��ت ،می باشد. بنابراین، 

اینها را انبیا فهمیدند.
ایشان اضافه کردند: معلومات آنها گرچه مربوط به کلّ 
جهان است، اما عنصر محوري معلومات انبیا را این بخش ها 
تشکیل مي دهند، روش علمي آنها هم روش مدرسه نیست. 
ممکن است کسي مدرسه برود و آموزگار ببیند، مکتب برود، 
مکتب رفتن مانع نیست ولي مکتب رفتن شرط راه انبیا هم 

نیست ، ممکن است کسي مکتب نرود و مسأله  آموز باشد.
معظم له ابرازداش��تند: انبیا ب��دون این که مکتب بروند، 
یعني راه تجربة حسّ��ي و راه تجرید عقل��ي را بدون این که 
راههای فوق را طي کنند راه ش��هود قلب��ي را مي پیمایند و 
زودت��ر از همه و س��ریع تر از همه و بهت��ر از همه به مقصد 

مي رسند.
ایش��ان اضافه کردند: راه انبیا راه ش��هود اس��ت نه راه 
حص��ول. راه علم حضوري اس��ت، نه عل��م حصولي، نه راه 
تصوّر و تصدیق. لذا، روش معرفتي انبیا، شهود خدا و اسماي 
حس��ناي الهي و فرش��تگان و آمد و رفت ملائکه را ببینند و 

امثال ذلك است.
حضرت آیت الله جوادی آملی افزودند : عنصر سوم آثار 
و برکات علمي عالمان دینی، آن است که هم براي خودشان 
َ مِنْ عِبَادِهِ العُْلمََاءُ" هستند و  مصداق کامل "إنَِّهمَا یَخْشَ��ي اللهَّه
هم نس��بت به دیگران زنده کردن جامعه ، بیدار کردن امّت، 
پویایي و پایایي امّت را به عهده داش��ت این کار آنها است و 

بعثت، معنایش همین است که آنها برانگیخته شدند تا جامعه 
را احیا کنند.

استاد برجسته حوزه علمیه قم افزودند : این روش ، این 
پیآمد در قرآن کریم به خوبي مشخص شده است که فرمود: 
چه در س��وره مبارکه انفال چه در آی��ات دیگر این مضمون 
سُ��ولِ إذَِا دَعَاکُمْ لمَِا یُحْییِکُمْ"  است که "اسْ��تَجِیبُوا لِلهّهِ وَللِرَّه
بیداري غیر از احیا اس��ت ، ممکن است کساني جامعه را که 
خواب ان��د بیدار بکنند، اما جامعه مرده را زنده نمي کنند. انبیا، 

جامعه مرده را زنده مي کنند.
معظم له ادامه دادند : انسان زنده یا خواب است یا بیدار، 
اگ��ر خواب بود او را بیدار مي کنند، بیدار یا س��اکن اس��ت یا 
متحرّك، اگر ساکن بود تحریك شان مي دهند و اگر حرکت 
کند بود سریعش مي کنند و اینها را همراهي مي کنند که در 
سوره نساء فرمود"وَحَسُنَ أوُلئكَِ رَفِیقاً" اینها هم راه هستند 
و هم همراه صراط مستقیم اینها هستند، که در زیارت جامعه 
به پیش��گاه اهل بیت عرض مي کنیم "أنتم الصراط الأقوم" 
بنابرای��ن، البته توقّع نیس��ت کار انبیا را علم��ا انجام بدهند 
اینها ت��وان زنده کردن مرده ها را ندارند اما توان بیدار کردن 

خوابیده ها را دارند.
ایشان افزودند : مرحوم آیت الله نجفي اصفهاني در این 
س��ه بخش از شاگردان انبیاست ، درس��ت است که سالیان 
متم��ادي در ایران ، در نجف درس ه��اي فراواني خواند، در 
فق��ه آث��اري دارد، در اخ��لاق آثاري دارد، در مس��ایل دیگر 
آثاري دارند، اما آن بخش هاي اساسي ش��ان در آن اش��ارات 
ایمانیه اس��ت که تقریباً 99 اش��اره است با یك نور که جمعاً 
صد مي ش��ود. در آ ن کتاب شریف فرمودند: من 130 نسخه 
عرفاني و امثال عرفاني را بررس��ي ک��ردم و عصاره مطالب 
مش��روع آنها را در نوش��ته هایم آوردم این یك گوشه است، 
گوشه اش آن زیارت ها و آن توسّل ها و آن رفتن به قبرستان 

تخت فولاد و آن اربعین گیري هاست.
حضرت آیت الله جوادی آملی اظهار داش��تند: معلومات 
مرح��وم آیت الله نجف��ي اصفهاني و روش علم��ي او و آثار 
و برکات علمي او در این س��ه جه��ت مي تواند این بزرگوار 
را ش��اگرد انبیا قرار بدهد ، وقتي ش��اگرد آنها ش��دند با آنها 
ارتباط��ي پیدا مي کنند و چون با ریاض��ت ها به موت ارادي 
رس��یده اند مي توانند وارث آنها بش��وند و مي توان درباره او و 
امثال او گفت »العلماء ورثه الأنبیاء« غالب نوش��ته هاي این 
بزرگوار درباره معارف توحیدي است، درباره خدا و توحید خدا 
و اس��ماي حسناي او ، وحي و نبوّت و امثال اینهاست، که از 
نظر معلوم، روش انبیا را دارد، از نظر روش علمي، روش انبیا 
را دارند. براي این که بس��یاري از مطالب اینها را مي گویند، با 
ریاضت و کشف و شهود براي من حل شد این ریاضت ها بر 

یهِمْ( معقول است. اساس )وَیُزَکّهِ
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ایشان افزودند :در بیانات نوراني حضرت علی )ع( است که 
در نهج البلاغه آمده فرمود »هذه نفس��ي عروضها بالتقوي« 
ریاض��ت یعني تمرین ، من جانم را ب��ا تقوا تمرین مي دهم. 
»هذه نفس��ي عروضها بالتقوي« نف��س، یك موجود مجرد 
است. وقتي غبار نگیرد با گناه و با غفلت غبارآلود نشود اسرار 
الهي در او مي تابد. گناه غبار است، چرك است. به تعبیر قرآن 
ا کَانوُا یَکْسِبُونَ«  کریم که فرمود: »کَلاَّه بلَْ رَانَ عَليَ قُلُوبهِِم مَّه
رِیْ��ن یعن��ي چرك یعني این س��یّئات گفت��اري و رفتاري و 
نوش��تاري و مانند آن این رِیْن و چرك و غباري اس��ت روي 
صحنه آینه دل، خب آینه غبارآلود جایي را نش��ان نمي دهد، 

چه سرّي در آینه اي که بسته است منعکس مي شود؟
مفس��ر بزرگ قرآن کریم افزودند : اگر کسي با ریاضت 
صحنه دل را شفاف کند اسرار عالم در او مي تابد. این راهي 
اس��ت رفتني که عدّه اي از بزرگان رفتن��د. مرحوم آیت الله 
نجف��ي هم از همین قبیل اس��ت ، این که در س��وره مبارکه 
»انف��ال« فرمود »إنِ تَتَّهقُ��وا اللهَّه یَجْعَل لکَُمْ فُرْقَاناً« این یك 
حرف تازه اي اس��ت که انبیا آوردند این حرفي است که قبل 
از انبی��ا نبود، در خارج حوزه نبوّت نیس��ت، آن حرفي که در 

حوزه ها و دانشگاهها رواج داشت و دارد همین است.
ایشان ادامه دادند : »مَن فقد حسّاً فَقَدْ فَقَدَ علما« اما این 
حرف حرف آسماني است »من فقد تقواً فقدْ فقدَ علما« این 
حرف نبود الآن هم نیست، آن درست است. کسي نمي گوید 
حرف��ي که از دیرزمان رایج بود در کش��ورهاي دانش پژوه و 
دانش پرور که »مَن فقد حسّ��اً فقد فقدَ علما« درست است، 
کس��ي منکر آن نیس��ت؛ اما تنها راه تجربه و تجربه حسّي 
کافي نیست. بخشي از معلومات را تجربه حسّي حل مي کند، 
اما بخش دیگرش را تجرید که فلس��فه و کلام اس��ت حل 
مي کنند و بخش دیگرش را، مش��اهده که از فلسفه و کلام 

هم برنمي آید حل مي کند.
ایش��ان افزودند: این ک��ه خداود در س��وره مبارکه انفال 
فرم��ود "إنِ تَتَّهقُ��وا اللهَّه یَجْعَل لکَُمْ فُرْقَان��اً" یعني تقوا باعث 
رس��یدن به مقام فرق بین حق و باطل، خیر و ش��رّ، حسن و 
قبیح ، صدق و کذب و اینهاست. این کار آساني نیست. و اگر 
مرحوم کلیني در جلد دوم کافي، آن حدیث حارثةبن مالك را 
که به محضر حضرت رسیده است و مرحوم آقاي نجفي هم 
خیلي به آن حدیث اش��اره مي  کنند که به پیامبر)ص( عرض 
کرد "مَن أصبحت کأنيّ إلي عرش الرحمن بارزا" و حضرت 
ه��م تصدیق کرد بعد فرمود"هذا عب��دٌ نوّر الله قلبه" این راه 
باز است، چه این که فرمود "کَلاَّه لوَْ تَعْلمَُونَ عِلمَْ الیَْقِینِ لتََرَوُنَّه 
" یعني الآن که اینجا نشستي جهنم را  الجَْحِیمَ" این "لتََرَوُنَّه
مي بیني، ن��ه این که بعد از مرگ مي بیني، چون بعد از مرگ 
کفار هم مي بینند. مي گویند "رَبَّهنَا ابصَْرْناَ وَسَمِعْنَا" پس قرآن 
آن راه شهود را به سوي ما باز کرده است تعلیمات عادي ما 

هم با این گونه از معارف همراه است.
معظم له افزودند : به ما گفتند به زیارت اهل قبور بروید 
البت��ه، تذکره و موعظه را به هم��راه دارد. ثواب را به همراه 
دارد. اینه��ا از برکات زیارت اهل قبور اس��ت، اما زیارت اهل 
قبور به منزله یك مدرس��ه اس��ت نه مدرسه تجربي حسّي 
، نه مدرس��ه تجریدي فلس��في و کلامي ، مدرسه شهودي 
ب��راي این که ادب زیارت این اس��ت که وقتي به حضور این 
لامُ عَلي  اهَْلِ لا الِهَ الِاَّه  بزرگواران رسیدیم، عرض کنیم: »الَسَّه
ُ بحَِقّهِ لا الِهَ  ُ ی��ا اهَْلَ لا الِهَ الِاَّه اللهَّه ُ مِ��نْ اهَْلِ لا الِهَ الِاَّه اللهَّه اللهَّه
 " ُ ُ مِ��نْ لا الِهَ الِاَّه اللهَّه ُ کَیْ��فَ وَجَدْتُ��مْ  قَوْلَ لا الِهَ الِاَّه اللهَّه الِاَّه اللهَّه
اینها را قس��م مي دهیم به الله، که آن را که خبر ش��د خبري 
ب��از آید، نه این که آن را خبر ش��د خبري باز نیاید. مي گویند 
وقتي مي روید در قبرستان، از آنها بخواهید آنها را قسم بدهید 
به خدا، بگویید آن جا چه خبر اس��ت؟ چ��ه دیدید؟ آن جا چه 
مي خواهند؟ این که با علم حصولي نیس��ت، این که با حس و 
تجربه نیست تا بگوییم »من فقد حسّاً فقد فقدَ علما« نه آنها 
این حس را دارند، نه ما با چش��م و گوش عادي مي شنویم. 
آنها چه مي گویند، راه مفهوم هم که نیست این راه رؤیاست، 

یا رؤیت یا انسان در بیداري به جایي مي رسد.
حض��رت آیت الله جوادی آمل��ی فرمودند :وجود مبارك 
حض��رت امی��ر که بعد از جری��ان صفین، آن کس��ي که در 
خدمتش بود نزد حضرت آمد در وادي السلام و با آنها مذاکره 
کرد و سخني گفت و سخن آنها را شنید، یا لااقل انسان در 
عالم رؤیا مشاهدات خوبي داشته باشد با این ها صحبت بکند. 
زیارت قبور, مدرس��ه اس��ت و آقاي نجفي این راهها را طي 

کرده، چه در تخت فولاد اصفهان، چه در نجف.
ایشان ابرازداشتند: بنابراین "مَن فقد تقواً فقدْ فقدَ علما" 
آن علم، آدم را وارث انبیا مي کند، نه این علم هاي حوزوي و 
دانشگاهي. براي این که این کشف خلاف در آن هست. آن 
کشف خلاف در آن نیست و مرحوم آقاي نجفي این قسمت 
مهمّ کوشش آن راه چندین جا مي گوید من و برادرم در این 
ریاضت حضور و ظهور داش��تیم. منتها او در نجف مانده، به 
م��ن در همان عالم گفتند که باید برگردي به ش��هر خودت، 
مأموریت داري. آمدم اصفهان، س��الیان متمادي در اصفهان 
بودم، آنجا حوزه علمیه تشکیل دادم، بزرگواراني تربیت کردم. 
پس این هس��ت، براي ما خسارت اس��ت که این راه را طي 
نکنیم و بگوییم »العلماء ورثه الأنبیاء«، این کار آساني نیست. 
اینجا موت ارادي مي طلبد تا انس��ان از مورّث خود ارث ببرد 

موت ارادي  هم راهش تهذیب است.
مفس��ر بزرگ قرآن کریم افزودند : بنابراین روش��ي که 
انبیا داشتند که روش مشاهده بود شنیدن صداي ملائکه بود، 
دی��دن ملائکه بود. این روش را ای��ن بزرگواران طي کردند. 
منته��ا، انبیا در قلهّ اند و اینها در دامنه کوه اند. ولي راه همین 

 راه انبيا راه شهود است 
نه راه حصول. راه علم 
حضوري است، نه علم 
حصولي، نه راه تصوّر و 
تصديق.
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است، یك وقت است راه مفهوم و راه تجربه حسّي را کسي 
طي مي کند، او یك کوي دیگري است؛ اما کسي در این راه 
مي رود حالا کسي بالاي قلهّ است یکي دامنة او و تابع او و 
امّت او، ولي راه همان راه اس��ت، منتها او صد مي بیند، این 

یك مي بیند، ولي همین راه است.
ایش��ان ابرازداش��تند: چندین جا مرحوم آیت الله نجفي 
اصفهاني از ریاضات خود سخن مي گوید، از مشاهدات خود 
س��خن مي گوید، این او را جزء وارثان انبیا قرار داده اس��ت. 
پیامد این علم که عنصر س��وم است، آثار و برکاتي دارد که 
بیدار کردن خودش و بیدار کردن امّت اس��لامي و نترسیدن. 
ام��روز اگر س��خن از بیداري اس��لامي اس��ت، خیلي گران 
نیس��ت، خیلي سخت نیس��ت، براي این که بسیاري از مردم 
هم فهمیدند، هم آماده همکاري اند، اما یك وقت اس��ت که 
آن چنان مردم مرده اند که هیچ اثري از حیات نیست. در این 
مجموعه کنزالکراجکي، چند رساله است یکي از آن رسائل، 
اصلًا رساله اي به نام رس��اله العجب یا التعجّب است، اصلًا 
رساله اسمش تعجب است، مثل این که قوانین محقّق قمي 
قانون اس��ت. فصول، صاحب فصول به فصلٌ فصلٌ اس��ت. 
آن کتاب آن رس��اله به نام عجب است، چون عجبٌ عجبٌ 

عجبٌ عجبٌ .
ایش��ان ادام��ه دادند : در آن جا مي گوی��د که یك وقت 
بانویي که دومي ندارد در جهان اس��لام، آن حضرت صدیقه 
طاهره)س( اس��ت، که چندین بار از مردم عصرش خواست 
ک��ه عليّ بن ابیطالب را یاري کنند. دختر پیغمبر بود، همه به 
عظم��ت او آگاه بودن��د، هیچ کس ح��رف او را جواب نداد. 
یك وقت یك زن دیگري قیام کرد، گفت مردم بلند ش��وید 
علي بن ابیطالب را بکُش��ید صدها نفر قی��ام کردند. »عجبا« 
مي گوید این را چطوري شما تحمل مي کنید! یك زن به نام 
زهرا)س( که عظمت او قابل انکار نیس��ت او مکرّر در مکرّر 
خواست که بیایید علي را یاري کنید، نکردند؛ یك زن دیگر 

بلند شد گفت بیایید علي را بکُشید، صدها نفر گفتند لبیك.
معظم له اضافه کردن��د : این گونه از آثار در عصرهاي 
پیش��ین بود، الآن قدري کمتر شد. آن روزها مسأله جریان 
تحریم تنباکو به وس��یله میرزاي ش��یرازي مطرح ش��د، اما 
میرزاي ش��یرازي در نجف این حکم را صادر کردند. اگر در 
ای��ران، علماي بزرگي نظیر مرحوم آیت الله نجفي اصفهاني 
در اصفهان، آیت الله آش��تیاني در ته��ران، بزرگان دیگر اگر 
نبودند که این حکم اجرا نمي شد. این بیداري اسلامي است 
بعداً هم دیگران را در بخش هاي دیگر بیدار کردند، کار انبیا 

را اینها انجام مي دهند.
ایش��ان افزودند : در بخش هایي از قرآن کریم، نام این 
گروه در کنار نام انبیا آمده که طاغوتیان "یَقْتُلُونَ النَّهبیِّهِینَ بغَِیْرِ 
حَ��قٍّ وَیَقْتُلُونَ الَّهذِینَ یَأْمُرُونَ بالقِْسْ��طِ". طاغوتیان، انبیا را و 

کس��اني که جامعه را به قِسط و عدل دعوت مي کنند شهید 
مي کنند که نام "الَّهذِینَ یَأْمُرُونَ بالقِْسْ��طِ" در کنار انبیا آمده، 

اینها همان هایي هستند که راه انبیا را طي مي کنند.
معظ��م له ابرازداش��تند: بنابراین، معن��اي "العلماء ورثه 
الأنبیاء" روش��ن ش��د. ارث وقتي اس��ت که وارث بمیرد، نه 
م��ورّث و موت هم، موت ارادي اس��ت نه م��وت طبیعي. و 
چنین عالمِي هم در بخش هاي معلومات روش انبیا را دارد، 
ه��م در بخش هاي نحوه فراگیري روش انبیا را دارد، هم در 
بخش ه��اي پیامدهاي علمي، روش انبیا را دارد و این راه باز 

است.
حضرت آیت الله جوادی آملی افزودند : در بیانات نوراني 
حضرت علی)ع( در نهج البلاغه آمده اس��ت. "هُ��مْ وَ الجَْنَّةُ 
مُونَ وَ هُمْ وَ النَّهارُ کَمَنْ قَدْرَآهَا فَهُمْ  کَمَنْ قَدْرَآهَا فَهُمْ فِیهَا مُنَعَّه
بوُنَ" مردان با تقوا گویا بهشت را دیدند، گویا جهنم  فِیهَا مُعَذَّه
را دیدند و مانند آن این را مي گویند مقام احس��ان، که مقام 
کأنّ اس��ت .از وجود مبارك رس��ول خدا)ص( سؤال کردند، 

احسان چیست؟
حضرت محمد)ص( فرمودند: احس��ان سه قسم است و 
س��ه معنا دارد: أحس��ن یعني »فَعل فعلًا حسنا« کار خوبي 
کرده. قسم دوم احسان است یعني نسبت به دیگري خیري 
انجام داده. این دو قسم، معناي احسان است و روشن است. 
اما احسان یك اصطلاح دیگري دارد که در کتاب هاي اهل 
معرف��ت آن اصطلاح زیاد رایج اس��ت و آ ن از همین حدیث 
گرفته ش��ده. وقتي از حضرت، سؤال کردند احسان چیست؟ 
فرمود: "الإحس��ان أن تعبد الله کأنكّ تري فإن لم تکن تراه 
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فإنهّ یراك" احسان این است که طوري خدا را عبادت بکني 
که گوی��ا او را مي بیني، وقتي مي گویي "إیِّهِاكَ نعَْبُدُ" گویا او 
را مي بیني، با چشم دل. بدان که اگر تو نمي بیني، بدان او تو 
را مي بیند. این مقام »کأنّ« اس��ت آن مقام »أنّ« براي خود 

اولیاي برتر است.
ایشان افزودند : وجود مبارك حضرت علی )ع( فرمود "ما 
کنت أعبد رباً لم أره" آن مقام »أنّ« است، این مقام »کأنّ«. 
مراحل نازل را خیلي ها به »أنّ« رسیدند بعد از »کأنّ«. مثل 
مرحوم آقاي نجفي خیلي از چیزها را مي گوید من مش��اهده 
کردم ، تسبیح جمادات را شنیدم. این که قرآن کریم دارد که 
»إنِ مِن شَيْ ءٍ إلِاَّه یُسَبّهِحُ بحَِمْدِهِ« هم مرحوم شیخ طوسي از 
ما، هم جناب زمخشري از اهل سنّت، هر دو در بخش هایي 
که مربوط به حرکت جمادات است "وَإنَِّه مِنْهَا لمََا یَهْبطُِ مِنْ 
" و مانند آن. هر دو نقل کردند که وجود مبارك  خَشْ��يةَِ اللهّهِ
پیغمب��ر)ص( فرمود قبل از نبوّت و بعثت من حجري بود که 
»کان یُس��لمّ« هر وقت مرا مي دید، س��لام مي کرد »و إنيّ 

لأعرفه الآن« الآن هم من آن سنگ را مي شناسم.
ایش��ان فرمودند :کس��ي مانند آیت الله نجفي به جایي 
برسد بگوید که من تسبیح جمادات را شنیدم، چنین عالمِي 
مي ش��ود وارث انبیا. این اگر بنا ش��د جامعه را بیدار بکند در 

شبهه تنباکو و غیر تنباکو همان راه را مي رود دیگر.
معظم له ابرازداش��تند : هم اکنون ه��م به عنوان فخر 
جهان تش��یّع و ولای��ت فقیه و کار روحانیّت مس��اله تنباکو 

مطرح است. هر وقت مي خواهند قیام مردمي را مطرح کنند، 
از این گونه علما نام مي برند، از این گونه فتواها و حکم هاي 

ولایي نام مي برند.
ایشان تأکید کردند : بنابراین، ما این قداست را باید حفظ 
بکنیم، نه بیراهه برویم نه راه کسي را ببندیم. اگر نتوانستیم 
ای��ن راه را برویم، لااقل آدرس اش��تباهي ندهیم. راه همین 
اس��ت که اینها رفتند و این لباس, لباس قداست است. این 
همایش ها، همایش هاي قداس��ت است، اینها آموزنده است. 
اگر خداي ناکرده چیزي آلوده بش��ود آن ریا و سُمعه و امثال 
ذلك هرگز مُستهلكَ نمي شوند، مُهلكِ اند. شما مستحضرید 

که بین مهلكِ و مستهلكَ فرق است.
معظم له ابرازداشتند : اگر یك وقت کسي در حال طبخ 
غذا اس��ت، مقداري خاك از بالا بری��زد روي این غذا، چون 
دیگ بزرگ اس��ت ظرف بزرگ است غذا زیاد است، خوردن 
خاك گرچه حرام اس��ت ولي چون مستهلك شد خوردن آن 
آش یا غذا عیب ندارد. ولي اگر همین آشپز یك قطره خون 
دس��تش باش��د این کلّ آش را آلوده مي کند. این مي ش��ود 
مهلك او، مي ش��ود مس��تهلك بیراهه رفتن، راه دیگران را 
بس��تن، آدرس غلط دادن. ظاهر و باطن دو گونه بودن این 
مهلك اس��ت ولي اگر غفلتي کردیم، اش��تباهي کردیم آن 
مس��تهلك اس��ت. از ما توقّع ندارند معصوم باشیم ولي از ما 
توقّع دارند عادل باش��یم و این راهها همان راههاي بزرگاني 

است که مي تواند اثر بکند.

زيارت اهل قبور به منزله 
يك مدرسه است نه مدرسه 
تجربي حسّي ، نه مدرسه 
تجريدي فلسفي و كلامي ، 
مدرسه شهودي.
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ایش��ان ادامه دادن��د : این که مرحوم آی��ت الله نجفي 
فرمودند 130 کتاب را من دیدم و عصاره آنها را اینجا نوشتم 
به حق راست مي گوید. بسیاري از فرمایشات صدرالمتألهین 
در اسفار به صورت کلمات قصار آمده، بدون این که نام ببرند. 
فرمایشات حکیم سبزواري در منظومه در فرمایشات ایشان 
در آن اش��ارات ایمانیه هست بدون این که نام ببرند. سخنان 
عرف��اي بزرگ آمده بدون این که ن��ام ببرند. ولي این کتاب 
را گوی��ا در یك محدوده خاص ننوش��تند و به دلیل این که 
ایشان درباره قاعده الواحد اشکالي دارند که این اشکال نشان 
آن است که حرف هاي عمیق صدرالمتألهین را ندیدند خیال 
مي کنند که منظور از "والواحد لا یَصدر منه الّا الواحد" همان 
وحدت عددي است و بعد مي فرمایند خدایي که "إنَِّهمَا أمَْرُهُ إذَِا 

أرََادَ شَیْئاً أنَ یَقُولَ لهَُ کُن فَیَکُونُ" همه چیز به اراده اوست.
معظم له افزودند : چگونه مي ش��ود گفت که "الواحد لا 
یَصدر منه الّا الواحد" این سخن حق است یعني خدا وحدت 
ع��ددي ن��دارد. کار او وحدت عددي نیس��ت و کلّ عالم به 
اراده اوس��ت، اما احدي از آقای��ان این را نگفتند یك وحدت 
منبس��طي گفتند که هم خداي سبحان که واحد است منزّه 
از وحدت عددي است و هم فیض صادر او مبرّاي از وحدت 
عددي اس��ت. آن چه  عرفا مي گویند و بزرگان اهل حکمت 
گفتند این اس��ت که کلّ این عالم، یك واحد اس��ت. این که 
مي گویند »این همه عکس مِي و رنگ مخالف که نمود یك 
فروغ رخ ساقي است« همین، بعدها که به آثار عرفا و حکما 
بیش��تر آشنا شدند مساله فیض منبسط, مساله اطلاق فیض 

اینها را زیاد مطرح کردند.
ایش��ان افزودند: اگر فیض منبسط است اطلاق است با 
عین "إنَِّهمَا أمَْرُهُ إذَِا أرََادَ شَیْئاً أنَ یَقُولَ لهَُ کُن فَیَکُونُ" همین 
اس��ت خدا اس��ت و لاغیر کلّ جهان را او دارد اداره مي کند. 
آن بزرگواران مي گویند او واحد اس��ت نه وحدت عددي، این 
فیض هم واحد اس��ت نه وحدت عددي. عالم که یك واحد 
واقعي است »یك فروغ رخ ساقي است که در جام افتاد« از 
آن مصدر واحد اس��ت غیر از آن یك مورد من ندیدم جایي 
ایش��ان نس��بت به قاعده الواحد و امثال الواحد نقدي داشته 
باشند. این معلوم مي شود این کتاب شریف را، این اشارات را 
در یك عصر, در یك س��ن, در یك زمان ننوشتند در سنین 
مختلف در اعص��ار مختلف، در زمان هاي مختلف نوش��تند 
منتها حالا یکجا چاپ ش��ده براي این که آن تعبیرات بلندي 
که به عنوان فیض منبس��ط به عنوان اطلاق فیضي و مانند 

آن دارند این با آن نقد سازگار نیست.
ایش��ان ادامه دادند: مرحوم آیت الله نجفی اصفهانی به 
حق از وارثان انبیا و اولیا بود. حشر او با انبیا و اولیا و کوشش 
و ت��لاش برگزارکنندگان این همایش هم در گرامیداش��ت 
مس��اله وراثت انبیاست. امیدواریم که هم آن برگزارکنندگان 

هم، حضّار گرامي، مهمانان محترم, علما و بزرگواران حوزه 
پربرکت اصفهان, اساتید و دانشمندان دانشگاههاي اصفهان, 
مسوولان عالیقدر استان اصفهان همگي حافظ این مکتب و 
این مرام و این مشرب باشند که هم از تجربه حسّي استفاده 
کنند هم از تجرید عقلي اس��تفاده کنند هم از ش��هود و این 
بزرگوار، نه تنها جامع معقول و منقول بود بلکه جامع معقول 

و منقول و مشهود بود.
معظ��م له افزودند: برخ��ي از علما فقط علم نقلي دارند. 
برخي از علما علم عقل��ي دارند. برخي از علما جامع معقول 
و منقول ان��د. کم اند عالماني که این هر س��ه بخش معرفتي 
را جمع بکنند، جامع معقول و منقول و مش��هود باش��ند. این 
بزرگوار از آن نوادر اس��ت که حش��رش با انبیا و اولیاي الهي 

باشد!
حضرت آی��ت الله جوادی آملی ابرازداش��تند: امیدواریم 
همگان، هم در فراگیري معل��وم، هم در روش علم، هم در 
پیآمدهاي علمي در عصري تلاش و کوش��ش بکنیم که ما 
ه��م جزء بیدار کنندگان جوامع بش��ري باش��یم تا این نظام 
اس��لامي به برکت خون هاي پاك ش��هدا به دست صاحب 
اصلي اش برگردد! ایشان دربارة وجود مبارك وليّ عصر یك 
سخن بسیار خوبي دارد که سخن روز است. برخي ها از شعر 
شاه نعمت الله ولي استفاده سوء کردند گفتند که نایب مهدي 
مي آید، بعد این نایب را گفتند نون اس��ت و الف اس��ت و یاء 
است و باء، این را با حروف ابجد هماهنگ کردند. بعد گفتند 
اس��ماعیل هادي این اس��ت و این نایب مهدي است، شبیه 
آن چه احیاناً ش��ما مي بینید، در این مس��ایل پیش مي آید، به 
ش��دّت ایشان برآشفت و رد کرد، گفت این چه سخن باطلي 
اس��ت مگر مي ش��ود در عصر غیبت، نایب خاص معیّن کرد 
مگر مي شود وقت مشخص کرد. البته ما هر زمان موظّف به 

حالت انتظاریم اما این حرف ها چیست؟!
ایشان افزودند : اینها درست است که خواص مي فهمند، 
ام��ا بیداري علمي اس��ت، ه��م جلوي بهایی��ت را مي گیرد، 
هم جل��وي ظهور خ��اص را مي گیرد، هم جل��وي مدّعیان 
مخص��وص را مي گیرد حرف, حرف تازه اس��ت مثل این که 
الآن در برابر س��ي دي ظهور، این حرف را دارد مي زند. این 
صفح��ه را حتماً آقایان ببینند، اصراري که ایش��ان دارند که 
چطور شما مي گویید نایب چهار حرف دارد با اسماعیل هادي 
هماهنگ اس��ت، مگر مي ش��ود در زمان غیبت این حرف را 
زد؟! این را مي گویند بیداري که حرف, حرف تازه اي اس��ت 
حرف کهنه نیست، حرفي است که مصرف روز دارد، حرفي 
نیس��ت که تاریخ مصرفش گذشته باشد. این است که الآن 
هم که شما بزرگواران دارید تلاش مي کنید، دارید خدمتي به 
نظام اسلامي مي کنید این را هم بدانید ان شاءالله حشر همه 
آنها با اولیا باشد و سعي شما مشکور ذات اقدس الهي باشد.


